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سرمقاله

بازی بایدن روی مدار عصبی پوتین 
ادامه از صفحه یک

همچنین ابلهانه و حتی ریاکارانه خواهد بود اگر 
در اجرای این حق نشانه ای از تجاوز بیابیم.«  

جالب تر این که »کورد هال« وزیر امور خارجه 
سابق امریکا در کتاب خاطراتش به توافق لندن 
و مسکو در سال ۱۹۴۴ یعنی پیش از پایان جنگ 
رسمیت  به  سر  بر  توافق  باره  در  دوم  جهانی 
شناختن حوزه های نفوذ شرق و غرب اشاره و موضع 
جمهوری  رئیس  روزولت«  »فرانکلین  انتقادی 
ایالات متحده را در آن هنگام به باد نقد می گیرد 
در  سال ۱۹۴۳  در  روزولت  مگر   « می نویسد:  و 
جلسه فوق العاده کنگره امریکا نگفته بود؛ از این 
پس دیگر مساله منطقه نفوذ، تشکیل اتحادیه، 
دسته بندی، موازنه قدرت و هر ترتیب دیگری از 
قبیل آنچه در گذشته کشورهای گوناگون تلاش 
را حفظ  به آن استقلال خود  با توسل  می کردند 
کنند، وجود نخواهد داشت؟«   اگرچه توافق های 
قدرت های بزرگ در آن هنگام به سرعت به جنگ 
سرد انجامید اما یک اصل اخلاقی - سیاسی میان 
احترام  می شد؛  رعایت  آهنین«  »پرده  سوی  دو 
توافق  این اصل حتی در  یکدیگر.  نفوذ  به حوزه 
هلسینکی ) سال ۱۹۷۵( به رسمیت شناخته شد. 
پایان جنگ سرد و توافق رهبران ایالات متحده و 
اتحاد جماهیر شوروی سابق نیز با این تعهد اخلاقی 
دولت  خارجه  امور  وزیر  بیکر«  »جیمز  سوی  از 
»جورج واکر بوش« به »میخاییل گورباچف« رهبر 
وقت اتحاد جماهیر شوروی و »شوارد نادزه« وزیر 
امور خارجه این کشور همراه بود که غرب و ناتو، 
حرمت امنیت مرزهای غربی روسیه را نگه داشته و 
از گسترش ناتو به سمت شرق اروپا پرهیز خواهند 
کرد. اما تجربه نشان داد که نه غرب به تعهدات 
اخلاقی خود پای بند است و نه روسیه تحت رهبری 
»ولادیمیر پوتین« از سیاست های تزاری خود عقب 
نشسته است. به قول »پل والری« شاعر فرانسوی 
» تنها قراردادهایی ارزش دارند که بین نیات واقعی 
تزارها  دوران  از  روس ها  باشند.«    شده  منعقد 
سیاست خود را براین سیاست بوده اند که نظرات 
خود را به دولت های ضعیف تحمیل کنند. با این 
حال آنها آموخته اند که در برابر مقاومت جدی 
عقب نشینی کرده و منتظر فرصت مناسب برای 
که  است  همانی  نکته  این  بمانند.  بعدی  حمله 
و  حالا  که  بقبولاند  روسیه  به  می خواهد  بایدن 
برخلاف جنگ ۲۰۱۴ علیه اوکراین که به اشغال شبه 
جزیره کریمه انجامید، اوضاع تفاوت کرده و اوکراین 
ضعف گذشته را ندارد. علاوه براین روسیه باید به 
اندازه ای تضعیف شود که فرصت حمله بعدی را در 
آینده نداشته باشد. به قول »نیکولو ماکیاول« در 
کتاب شهریار خود؛ مقایسه میان یک فرد مسلح با 
کسی که اسلحه ندارد، به هیچ وجه مقدور نیست. 
»جوبایدن« کسی که معمولا زبان نرم دارد اما 
همیشه یک شمشیر را برای ترساندن حریفان بالای 
سر نگه داشته است، با دستی پر در اجلاس سران 
ناتو در لیتوانی حضور می یابد تا از یک سو متحدان 
غربی خود را وادار به  اجرای تعهدات مالی خود به 
حفظ و گسترش ناتو کند. از سوی دیگر این واقعیت 
را به رخ پوتین بکشد که دوران گذشته، گذشته 
است؛ نه اوکراین دولت ضعیف و قابل شکستن 
از  همچنان  فنلاند  مانند  کشورهایی  نه  و  است 

سیاست فنلاندیزه بودن پیروی می کنند.
رفتار تحریک آمیز بایدن همراه است با تحویل 
برخی  مخالفت  حتی  که  خوشه ای  بمب  هزاران 
برانگیخته است.  اقدام  این  با  نیز  را  ناتو  اعضای 
در واقع بایدن با تصمیم اخیر خود ناقض »پیمان 
که  است  خوشه ای«  تسلیحات  از  استفاده  منع 
۱۲۳ کشور جهان پای آن را امضاء کرده اند. طنز 
ماجرا آنجاست که برخلاف اقدام های عملی بایدن 
در عضوگیری ناتو از همسایگان روسیه، با کلام از 
عضویت اوکراین تا زمان ادامه جنک کنونی مخالف 
می کند ولی »ولادیمیر زلنسکی« رئیس جمهوری 
لهستان، میهمان ویژه اجلاس سران ناتو در لیتوانی 
است؛ آنهم خوشنود از دریافت بمب های خوشه ای 
و بازگشت فرماندهان راستگرای »هنگ آزوف« به 
اوکراین که با نقض تعهد »رجب طیب اردوغان« 
به پوتین از زندان ترکیه رها شده اند. دو نمایش 
قدرت دیگر هم در اجلاس لیتوانی برای رنجاندن 
دیده شده  تدارک  پوتین  عصبی  مدار  تحریک  و 
است؛ یکی حضور نخستین بار فنلاند به عنوان 
عضو جدید ناتو در این اجلاس پس از عضویت در 
ناتو. دوم؛ توافق اقتصادی اخیر پکن – واشنگتن که 
به مثابه پاشیدن آب سرد بر خاکستر رو به شعله 
ور شدن مناقشات چین و ایالات متحده به حساب 

آمده و پوتین را در تنگنای بیشتری قرار می دهد. 
آیا نمایش رفتارهای متعارض و ریاکارانه غرب 
نقطه  به  روسیه  برابر  در  واشنگتن  ویژه  به  و 
بی بازگشت و خالص شدن این رفتار نزدیک شده 
است؟ روسیه تحت رهبری پوتین برای برهم زدن 
ساختار این نمایش چه در آستین دارند؟ »ولادیمیر 
ایلیچ لنین« جمله نغزی دارد: » کسی که فقط 
یاد گرفته و عقب نشینی در شرایط  را  پیشروی 
سخت را بلد نباشد، در جنگ پیروز نخواهد شد.« 

اخبار

به بهانه تاخیر در تصویب لایحه 
حجاب و عفاف، اجرای تکالیف خود 

را معطل نکنید
رئیس جمهور تاکید کرد: هیچ دستگاهی نباید به 
بهانه تاخیر در تصویب لایحه جدید حجاب و عفاف، 

اجرای تکالیف خود در این زمینه را به معطل نماید.
رئیسی در جلسه ویژه ای که صبح دیروز به منظور 
قانونی  تکالیف  اجرای  وضعیت  آخرین  بررسی 
دستگاه ها در حوزه حجاب و عفاف تشکیل شده 
بود، از دستگاه های مختلف از جمله وزارت کشور، 
وزارت ارشاد، قوه قضائیه و نیروی انتظامی خواست 
اجرای  و  نمایند  عمل  خود  قانونی  تکالیف  به  تا 
تکالیف قانونی هیچ دستگاهی نباید به بهانه تاخیر 
در تصویب لایحه جدید حجاب و عفاف معطل 
ادامه جلسات شورای عالی  در  این جلسه  بماند. 
انقلاب فرهنگی و همچنین سلسله جلساتی بود که 
به ریاست رئیس جمهور و با حضور سران دیگر 
قوا و روسای دستگاه های ذیربط از زمستان سال 
گذشته به منظور ایجاد هماهنگی و هم افزایی بین 

دستگاه های مختلف در حال برگزاری است.

آیا بازگشت میثم لطیفی به دولت 
ممکن است؟

روز یکشنبه خبر ابطال حکم انتصاب میثم لطیفی 
به عنوان معاون رییس جمهور و رییس سازمان 

اداری و استخدامی کشور منتشر شد.
هیات عمومی دیوان عدالت اداری در بخشی از 
رای خود با اشاره به ممنوعیت به کارگیری کارمندان 
شرکت ها و موسسات غیردولتی برای انجام تمام یا 
بخشی از وظایف و اختیارات پست های سازمانی 
دستگاه های اجرائی اعلام کرد: میثم لطیفی یکی 
از اعضای هیئت علمی دانشکده معارف اسلامی و 
مدیریت دانشگاه امام صادق )ع( است و انتصاب او 
به سمت رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور،  
مصداق به کارگیری کارمند یک موسسه غیر دولتی 
برای انجام بخشی از وظایف و اختیارات یک پست 
مشمول  و  بوده  اجرایی  دستگاه های  در  سازمانی 
ممنوعیت مقرر در ماده ۴۷ قانون مدیریت خدمات 
واکنش هایی  رای  این  صدور  است.«  کشوری 
علی  داشت.  همراه  به  دولت  مسئولین  سوی  از 
بهادری جهرمی سخنگوی دولت در واکنش به رای 
دیوان عدالت اداری، انتصاب میثم لطیفی را قانونی 
دانست و گفت: »قانون و رویه حقوقی، بهره گیری 
از ظرفیت اساتید و اعضای هیأت علمی دانشگاه های 
آزاد و غیردولتی در مناصب اجرایی را مجاز دانسته 
اجرایی،  مختلف  دستگاه های  همیشگی  رویه  و 
تقنینی و قضایی بوده است. وی افزود: در همین 
راستا انتصاب اعضای هیأت علمی دانشگاه های آزاد 
و غیردولتی بر اساس قانون صورت گرفته و مغایرتی 
با قوانین و مقررات ندارد. دولت اقدامات حقوقی 
لازم را از طریق معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
برای اعتراض به رأی اخیر دیوان عدالت اداری و 
اصلاح آن انجام داده است و منتظر بررسی نهایی 
از سوی قوه قضائیه هستیم.« محمد دهقان معاون 
حقوقی رئیس جمهور نیز در این باره گفت: »پیرو 
صدور رای دیوان عدالت اداری در خصوص انتصاب 
رئیس سازمان اداری و استخدامی، معاونت حقوقی 
رئیس جمهور بر اساس قوانین موضوعه و با تشریح 
برخی اشکالات وارده به رای صادره، از رئیس محترم 
اداری  قوه قضائیه و رئیس محترم دیوان عدالت 
اعمال ماده ۹۱ دیوان مبنی بر تجدیدنظر در رای را 

درخواست کرده است.«
ماده ۹۱ قانون دیوان عدالت اداری چه  می گوید؟

اصلاحی  اداری  عدالت  دیوان  قانون   ۹۱ ماده 
قوه  می گوید: »چنانچه رئیس   ،۱۰/۰۲/۱۴۰۲
اعضای  از  نفر  دیوان یا بیست  قضائیه یا رئیس 
هیأت عمومی، هر یک از آرای هیأت عمومی یا آرای 
قطعی هیأت های تخصصی را اشتباه یا مغایر قانون 
جهت  را  موضوع  دیوان  رئیس  دهند،  تشخیص 
رسیدگی مجدد به هیأت عمومی ارجاع می دهد. 
در صورتی که هیأت عمومی رأی صادره را اشتباه 
یا مغایر قانون تشخیص دهد، نسبت به نقض آن 
و صدور رأی صحیح اقدام می کند.« حالا دولت 
منتظر است که رییس هیات عمومی دیوان عدالت 
قوه  یا رییس  آن و  از قضات  نفر  اداری یا بیست 
قضائیه، این رای را نادرست اعلام کنند اما می توان 
گفت که اعلام اشتباه از سوی رییس هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری یا یا بیست نفر از قضات این 
به  توجه  با  ولی  نیست  ممکن  غیر  اگرچه  هیات 
اینکه هیات عمومی دیوان عدالت اداری به تازگی 
این رای را با حضور و امضای حکمتعلی مظفری 
اداری صادر  عدالت  دیوان  عمومی  هیات  رییس 
کرده است، قدری دور از ذهن به نظر می رسد و 
شاید دولت انتظار دارد رییس قوه قضائیه به پرونده 
ورود کند و با اعلام اشتباه بودن رای از سوی او، این 
پرونده مجددا در هیات عمومی دیوان عدالت اداری 
رسیدگی شود و در آن صورت باید دید که آیا هیات 

عمومی از رای اخیر خود عدول خواهد کرد یا خیر.

محمدباقر قالیباف در اختتامیه چهاردهمین جشنواره 
بین المللی فارابی بیان کرد: از نظر بنده در دهه ۹۰ نه 
تنها از نظر رونق تولید و رشد اقتصادی دچار عقب 
ماندگی شدیم، بلکه از نظر فکری و نظریه پردازی در 
علوم انسانی و اسلامی نیز آن طور که باید پیش نرفتیم.
قالیباف در ادامه تصریح کرد: اگر چه در این پیک 
تاریخی فرصت های بی شماری پیش روی ما قرار دارد 
تا بتوانیم این عقب ماندگی خود را جبران کنیم، اگر 
علوم انسانی جایگاه شایسته خود را که تداوم نهضت 
نرم افزاری و تولید علم است پیدا نکند با مشکل مواجه 
خواهیم شد. اگر نهضت نرم افزاری تولید علم که در 
دهه ۸۰ مطرح شد ادامه پیدا کرده بود چه بسا شاهد 
نبودیم  گذشته  سال  ناآرامی های  مثل  رخدادهایی 
فراخوان  اگر  داشتیم.  آن  با  متفاوت تری  مواجهه  یا 
حکمرانی نو را جدی می گرفتیم امروز با مساله تو در 

توی عرفی و قانونی پیرامون حجاب مواجه نمی شدیم.
وی ادامه داد: برخی علوم انسانی را فرآورده دنیای 
انسانی  علوم  دستاوردهای  برابر  در  می دانند،  مدرن 
اقتباس هستیم  اهل  اما  نیستیم  تقلید  امروزی اهل 
یعنی متناسب با نیاز روزگار خودمان آن را فرا خواهیم 
گرفت اما قرار نیست تا ابد شاگرد دیگران بمانیم و در 
برابر آنچه از بزرگان علم دنیا فرا می گیریم حیرت زده 
نیستیم بلکه اعتماد به نفس داریم و ابتکار عمل را از 
دست نمی دهیم این بزرگ ترین سرمایه حضرت امام 
خمینی )ره( است که با انقلاب اسلامی به ملت ایران 

داد و در همه میدان ها به کار می آید.
قالیباف ادامه داد: در چله دوم انقلاب و برای تحقق 
علوم  در  بازاندیشی  و  بازخوانی  نیازمند  نو  حکمرانی 
انسانی و علوم اسلامی بوده و اگر در این زمینه کوتاهی 
کنیم با مشکل مواجه خواهیم شد که بار هزینه آن بر 
دوش مردم خواهد ماند. ما نیازمند یک برنامه توام 
با عدالت و بر مبنای علوم انسانی و اسلامی هستیم. 
برنامه هفتم باید ما را به میدان علمی و معنوی در 
حوزه های مختلف زندگی پیوند دهد. تا زمانی که در 
تدوین برنامه های توسعه توجه شایسته به علوم انسانی 
اصیل  فرهنگ  بر  مبتنی  نظریات  به  و  نگیرد  صورت 
خود توجه نکنیم ناگزیر دنباله روی سیاست های غربی 

خواهیم بود.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: به 
نظر می رسد جایگاه ارزشمند علوم انسانی آنچنان که 
باید و شاید در کشور ما مورد توجه قرار نگرفته است. 
اگر امروز در سطح جامعه ناآرامی و در سطح حکمرانی 
ناکارآمدی می بینیم از نشانه های عدم بلوغ علمی در 
عرصه علوم انسانی است. اگر اهل سیاست به دنبال 
و  سالم  جامعه  یک  در  دین  کارآمدی  و  مساله  حل 
متعارف هستند، باید پای یافته ها و دستاوردهای اهل 
نظام  مسائل  حل  مدت  بلند  در  بنشینند.  علم  این 
حکمرانی در دست نهاد علم است. جامعه ایران در 
تاریخ معاصر جامعه ناآرامی بوده است و بخشی از 
این ناکارآمدی ها حاصل ناکارآمدی حکمرانی در کشور 
باز  مقطع  آن  تاریخی  ویژگی های  به  دیگر  بخشی  و 
می گردد. علوم انسانی و علوم اسلامی نقش کلیدی در 

ادامه حرکت تمدن ساز مردم ایران دارد.
قالیباف در ادامه تصریح کرد: آنچه که امروز باید 
مورد توجه قرار بگیرد این است که در میدان سیاست 
باید از هرگونه خوش بینی و بدبینی پرهیز کنیم و با 
زمانی  برداریم.  گام  واقع بینانه  آرمان خواهانه،  نگاه 

اجتماعی سخن  آسیب های  از  ما  که جامعه شناسان 
می گفتند ما به آن توجهی نداشتیم اما در اواسط دهه 
۹۰ و در مواجهه با پیامد آن متوجه اشتباه خود شدیم. 
این  با  مواجهه  و  کردن  کن  ریشه  که  زمانی  درست 
آسیب ها بسیار سخت شده بود. همان طور که پس 
از دفاع مقدس با خام اندیشی، رویکرد مردمی جهادی 
را از حکمرانی کنار گذاشتیم و فکر کردیم نسخه های 
تجویز شده غربی در باب توسعه ما را در مسیر قافله 

پیشرفت قرار خواهد داد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: 
بارها گفته ام ما اگر در کشور به دنبال استقلال هستیم 
و به دنبال پیشرفت هستیم باید یک کشور مولد باشیم. 
باید با تولید قدرت و تولید ثروت و تولید معرفت در 
مسیر پیشرفت گام برداریم و لحظه ای از این موضوع 
عقلانیت  سطح  بردن  بالا  نیازمند  ما  نشویم.  غافل 
عمومی در جامعه هستیم همان طوری که مقام معظم 
رهبری تصریح کردند یکی از وظایف اولویت دار دولت 
ارتقای سطح فکری مردم است. اگر این امر محقق شود 
برداریم. هرچه  گام  پیشرفت  در مسیر  می توانیم  ما 
ابتکار و  فرهنگ عمومی و دانایی مردم تقویت شود 

خلاقیت نیز بیشتر خواهد شد.
قالیباف در ادامه بیان کرد: در تدوین برنامه هفتم 
توسعه ما در مجلس شورای اسلامی فرصتی را فراهم 
کردیم تا در مسائل مختلف از نظرات کارشناسی نخبگان 
استفاده کنیم. بنده از همین فرصت استفاده می کنم 
و از همه اندیشمندان و دانشمندان دعوت می کنم تا 

پیشنهادات کارشناسی خود را در تدوین برنامه هفتم 
توسعه ارائه کنند. بنده شب گذشته که آخرین بازدید 
را داشتم بیش از ۴۰۰ نفر از نخبگان و اندیشمندان 
ظرف ۴۸ ساعت پیشنهادات دقیق و کارشناسی خود 
را در سامانه ثبت کرده بودند که نقطه نظرات دقیق و 

کارشناسی بود.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: در 
ادامه مسیر، کمیسیون تلفیق و نهایتا صحن مجلس 
شورای اسلامی از امروز قریب به ۴۰ الی ۵۰ روز بر روی 
این لایحه کار خواهد کرد و قطعا بدون همراهی نخبگان 
قادر نخواهیم بود که در عرصه های مختلف برنامه  ریزی 
دقیقی داشته باشیم. از سوی دیگر در بررسی که ما 
از برنامه سوم تا برنامه ششم داشتیم متاسفانه شیوه 
برنامه  ریزی و شیوه اجرا به نحوی بوده که خوشبینانه 
حدود ۳۰ درصد از برنامه ها محقق شده است که اگر 
برنامه ای هم نداشتیم این ۳۰ درصد در مسیر اجرا خود 

به خود تحقق می یافت.
وی در ادامه بیان کرد: ما در برنامه هفتم توسعه 
این  در  دولت  دیدیم.  متفاوت  را  برنامه  ریزی  شیوه 
زمینه تلاش کرد و حتی در دو الی سه نوبت با همفکری 
نخبگان در این زمینه تجدید نظر داشت. امروز نیز این 
برنامه نیازمند توجه و خرد جمعی شما است. ما از ابتدا 
در برنامه هفتم توسعه به دنبال این هستیم تا به یک 
ثبات اقتصادی در پایان برنامه برسیم و به گونه ای عمل 
کنیم که از سال اول برنامه این امر مشهود باشد نه 
برای مدیران و مسئولان بلکه برای آحاد جامعه و مردم 

این تحول قابل احساس باشد که یک ثبات اقتصادی 
حاکم است.

به  ما  کرد:  اظهار  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
براساس  باید  برنامه  که  داریم  توجه  موضوع  این 
سیاست های کلان و مساله محور باشد. نگاه ما باید به 
سمت مساله محوری و حل مسائل اساسی باشد. این 
مسائل نیز باید اولویت بندی شود ما باید چندین مساله 

اصلی را انتخاب کنیم و بر روی آن تمرکز کنیم.
قالیباف گفت: پرسش اساسی بعدی این است که 
مخاطب برنامه کیست؟ خیلی مهم است که مخاطب 
این برنامه چه کسی خواهد بود. بنده اعلام می کنم ما 
در جمع بندی خود و در همه شاخص هایی که دنبال 
می کنیم مخاطب مان خانواده است. یکی از سنجه ها و 
شاخص های اساسی ما در تدوین برنامه در هر حوزه ای 
آثار آن بر روی خانواده می باشد. به عنوان مثال در 
حوزه اقتصادی باید سنجید که قدرت خرید خانواده 
کاهش می یابد یا افزایش می یابد یا در یک خانواده سبد 

فرهنگ کجا قرار دارد و سهم آموزش در کجاست.
قالیباف بیان کرد: قطعا ما نیازمند تحول اساسی 
در شکل حکمرانی هستیم. ما نیاز داریم تشخیص 
علمی و تصمیم سیاسی را با یکدیگر ترکیب کرده تا 
به یک حکمرانی درست دست یابیم هر دوی این 
مولفه ها نیازمند نهاد علم است چه تشخیص علمی 
ما  اگر تصمیمات سیاسی  و چه تصمیم سیاسی. 
تکیه بر تشخیص علمی داشته باشد قطعا به بی راهه 

نخواهیم رفت.

رئیس قوه قضائیه گفت: در مقوله مخدوش کردن امنیت روانی 
مردم، شاهد هستیم که برخی حرفی را به طرق مختلف بیان می کنند 
و منکر حرف خود نیز نمی توانند شوند؛ در اینجا گوینده حرف، یا برای 
اظهارات خود دلیل و مدرک دارد و یا ندارد؛ شاید بتوان ظرف یک 
هفته این قبیل موضوعات را تعیین تکلیف کرد، لذا نباید در این موارد 
و به طور کلی تمامی مواردی که در مرئی و منظر مردم است، با اطاله 

مواجه باشیم و باید در رسیدگی ها تسریع شود.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، غلامحسیت محسنی اژه ای، روز 
گذشته )۱۹ تیر( طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضائیه،  
تصریح کرد: دشمنان تلاش های مذبوحانه ای را برای ایجاد ناامنی در 
کشور به خرج می دهند و تروریست ها را برای انجام عملیات تجهیز و 
تحریص می کنند و از انجام این تلاش های مذبوحانه دست برنمی دارند؛ 
با این همه، متولیان امنیت کشور با هوشیاری و مجاهدت، دشمن را 

ناکام می گذارند.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با تبریک و تسلیت شهادت دو تن از 
نیروهای فراجا در حادثه تروریستی کلانتری ۱۶ زاهدان و سایر شهدای 
امنیت که در اثر اقدامات تروریستی هدایت شده از خارج به شهادت 
رسیدند، تاکید کرد: قوه قضائیه برای برقراری و تحکیم امنیت کشور 
و مردم، هر نوع همکاری را با نیروهای مسلح و فراجا خواهد داشت؛ 
باید هوشیار باشیم چرا که دشمن در فکر تدارک اقدامات تروریستی 
مشابه حادثه کلانتری ۱۶ زاهدان می باشد؛ البته ان شاء الله به مقاصد 
شوم خود نخواهند رسید و باید اعلام کنیم که برخی از عوامل و عناصر 

دشمن در این ارتباط نیز دستگیر شده اند.
محسنی اژه ای با اشاره به مقوله امنیت روانی مردم، اظهار داشت: 

دادستان ها و همه مسئولان ذیربط قضایی در برابر کسانی که به نحوی 
از انحاء با فعل و قول و نشر دروغ درصدد آنند که مردم را پریشان 
و مضطرب کنند و مسئله سازی کنند و آب به آسیاب دشمن بریزند، 
اقدامات قانونی و قاطعانه را به عمل آورند و اجازه ندهند امنیت روانی 
مردم آسیب ببیند و دشمن در پیشبرد عملیات روانی خود به توفیق 

برسد. 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: باید از همه کسانی که در قبال تثبیت 
امنیت روانی مردم و مقابله با ناهنجاری های اجتماعی دغدغه مند 
هستند و مطالبه گری می کنند، تقدیر به عمل آورد؛ من این موضوع را 
برای خوشامد کسی بیان نمی کنم بلکه حقیقتاً معتقدم که مطالبه گری 
آن ها امری مفید و نافع است و مسئولیت ما را سنگین تر می کند؛ در 
این راستا باید از افرادی که در کنار مطالبه گری، ارائه طریق نیز می کنند 
قدردانی مضاعف داشت؛ البته امیدواریم این افراد مطالبه گر مواظبت 
کنند تا ناخواسته آنچه را که دشمن خواهان آن هست را انجام ندهند 

و به زبان نیاورند.
محسنی اژه ای گفت: قبلا هم بارها تاکید کردم سال گذشته هم 
متذکر شدم ما درخصوص برخی ناهنجاری های اجتماعی از جمله 
مقوله عفاف و حجاب، قانون داریم؛ البته این قضیه فقط منحصر به 
مقوله عفاف و حجاب نیست؛ علی ایحال این امر که مردم متدینّ بر به 
میدان آمدن همه مسئولان و متولیان برای اجرای قوانین ناظر بر مقابله 
با ناهنجاری های اجتماعی تاکید می کنند، بسیار مبارک و بابرکت است؛ 
ما در قوه قضائیه از این موضوع استقبال و حمایت می کنیم و تاکید 
داریم که همه باید تلاش کنیم مصوبات و قوانین موجود برای مقابله 
با ناهنجاری های اجتماعی، اجرایی گردند. در همین راستا به سازمان 

بازرسی دستور داده ام که نسبت به اجرایی شدن مصوبات شورای 
عالی انقلاب فرهنگی که در حکم قانون هستند، نظارت داشته باشند.

محسنی اژه ای بیان داشت: تاکید عدلیه از سال گذشته بر این بوده و 
هست که بسیاری از ناهنجاری ها، جرم مشهود است و با همین قوانین 
موجود می توان با هنجارشکنان به ویژه افرادی که به صورت سازمان 
یافته در این راستا اقدام می کنند برخورد کرد، ولی متاسفانه به هر دلیل 

با جرم مشهود برخورد نمی شود.
محسنی اژه ای با اشاره به مقوله مقابله با مظاهر مختلف فساد 
در داخل و خارج از قوه قضائیه، اظهار کرد: همه مسئولان ذیصلاح 
و بخش های نظارتی و حفاظتی واطلاعاتی در قوه قضائیه با اعمال 
نهایت تدبیر و دقت و رعایت جهات شرعی و قانونی، مقوله مقابله با 
مظاهر مختلف فساد از جمله فساد اقتصادی را در داخل و خارج از قوه 
قضائیه پیگیری کنند و نسبت به این موضوع حساسیت داشته باشند.

و  دستگاه ها  از  غیر  گفت:  راستا  همین  در  قضائیه  قوه  رئیس 
بخش های نظارتی، هر مدیر و مسئولی در هر سازمانی خود را موظف 
و مکلف بداند که در صورت مشاهده کوچکترین خلاء و نشانه های 
تخلف و فسادی در زیرمجموعه، با هماهنگی بخش های نظارتی و 
حفاظتی ذیصلاح، اقدامات مقتضی را انجام دهد؛ بدون تردید وقوع 
یک فساد و تخلف در یک مجموعه، توسط مدیر آن مجموعه زودتر و 

بهتر فهمیده می شود.
رئیس قوه قضائیه بیان داشت: وقوع و رسوب فساد و تخلف در 
و  دستگاه ها  برای  بودن  آسیب زا  این  و  آسیب زاست  دستگاهی  هر 
بخش های مقابله کننده با فساد نیز چنانچه خدایی ناکرده مبتلا به 

فساد شوند، بیشتر و سنگین تر است.

محمد باقر قالیباف در جشنواره بین اللملی فارابی مطرح کرد

قطعاً نیاز به تحول اساسی در حکمرانی داریم
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: قطعا ما نیازمند تحول اساسی در شکل حکمرانی بوده و لازم است که تشخیص علمی و تصمیم سیاسی با یکدیگر ترکیب 

شده تا ما را به سمت یک حکمرانی درست هدایت کند و لازمه هر دو مولفه تکیه بر نهاد علم است.

وانی مردم یک هفته ای تعیین تکلیف شودرئیس قوه قضائیه اعلام کرد مخدوش کنندگان امنیت ر

رئیس مجلس 
گفت: از نظر 
بنده در دهه 

۹0 نه تنها 
از نظر رونق 

تولید و رشد 
اقتصادی دچار 
عقب ماندگی 

شدیم، بلکه از 
نظر فکری و 

نظریه پردازی 
در علوم انسانی 

و اسلامی نیز 
آن طور که باید 

پیش نرفتیم

و  اهداف  گفت وگویی در خصوص  در  کنیا  در  ایران  سفیر  برمکی  جعفر 
کشور  سه  به  کشورمان  جمهور  رئیسی« رئیس  سفر »سیدابراهیم  اهمیت 
آفریقایی کنیا، اوگاندا و زیمبابوه اظهار داشت: تعدد کشورهای آفریقایی منجر 
به این می شود که آنها در حوزه سیاسی و بین المللی پتانسیل بالایی داشته 

باشند و به اصطلاح وزنه ای به حساب می آیند.
وی با بیان اینکه اکثر کشورهای آفریقایی استقلال خود را حفظ کرده و در 
تصمیم گیری ها استقلال عمل دارند، گفت: کشورهای آفریقایی ظرفیت های 
بالایی دارند و توسعه روابط با این کشورها می تواند منافع ملی ما را تامین کند.
به گزارش ایرنا، سفیر جمهوری اسلامی ایران در کنیا تصریح کرد: با توجه 
به شرایطی که ما در آن قرار داریم »کالاهای ایرانی به راحتی می توانند وارد 
بازار کشورهای آفریقایی شوند« چرا که هم قیمت و هم کیفیت مناسبی دارند.

برمکی افزود: هرچند موانعی در این مسیر وجود دارد اما ما می توانیم ضمن 
برطرف کردن این موانع به این نکته توجه داشته باشیم که حضور اقتصادی ما 

در کشورهای آفریقایی می تواند به شرایط ما کمک کند.
وی ادامه داد: باید به این مهم توجه داشته باشیم که بازارهای جهانی در 
حال تغییر و سیال هستند و نمی توان به صورت سنتی خودمان را متکی به 
یک بازار کنیم و طبیعتاً باید به سمت بازارهای جدید روی آوریم و آفریقا یکی 
از آن بازارهایی است که نه تنها ما بلکه همه کشورهای دنیا دست به این 

اقدام زده اند.
سفیر جمهوری اسلامی ایران در کنیا تصریح کرد: سال ۲۰۱۴ مذاکراتی در 

آفریقا شروع شد که در خصوص ایجاد منطقه آزاد درون قاره ای بود، در واقع 
در حال حاضر ۱۶ درصد تجارت کل قاره آفریقا بین آن کشورها صورت می گیرد 

و ۸۴ درصد نیازهای خود را از بیرون تامین می کنند.
برمکی گفت: کشورهای آفریقایی از سال ۲۰۲۰ بین خودشان یک »قرارداد 
تعرفه ترجیحی« قائل شدند و به دنبال این مسئله هستند که بتوانند خودشان 

را صنعتی کرده و تولیدات مورد نیاز خود را در داخل آن قاره ایجاد کنند.
وی ادامه داد: طبیعی است که حضور تولید کنندگان ما در دراز مدت در 
کشورهای آفریقایی می تواند به سود ما باشد چرا که اگر ما بتوانیم بخشی 
انجام دهیم، به راحتی می شود در قالب قرارداد  از تولید خود را در آفریقا 
تعرفه ترجیحی که بر اساس معاهده منطقه آزاد درون قاره ای آفریقا وجود دارد 

به »بازار کشورهای آفریقا با تعرفه های پایین تر« دسترسی پیدا کنیم .
سفیر جمهوری اسلامی ایران در کنیا با اشاره به اینکه »سیاست خارجی 
دولت سیزدهم« برای آفریقا جایگاه مناسبی را در نظر گرفته است تصریح کرد: 

ما نیاز داریم که این موضوع را در عمل بیشتر نشان دهیم.
دو  میان  آمدهای سیاسی  و  باید رفت  اول  وهله  در  بیان داشت:  برمکی 
طرف افزایش پیدا کند و تسهیلات بیشتری برای تبادلات تجاری با کشورهای 
آفریقایی فراهم شود تا انشاالله ما بتوانیم این »مسیر را برای بخش خصوصی 
هموار کرده« تا بتوانند نقش بیشتر و پررنگ تری را در بازار کشورهای آفریقایی 

داشته باشند.
وی در خصوص نحوه تعامل و ارتباط برخی بازیگران منطقه ای با کشورهای 

آفریقایی و قیاس آن با روابط ایران با آفریقا هم گفت: در خصوص برخی 
رژیم  ببینید،  شما  مثال  طور  به  آفریقا  با  آنها  ارتباط  و  منطقه  کشورهای 
صهیونیستی بیشتر در حوزه امنیتی با کشورهای آفریقایی ارتباط دارد و گاهی 
هم در حوزه های کشاورزی و پزشکی همکاری هایی را با این کشورها انجام 

می دهد.
سفیر جمهوری اسلامی ایران در کنیا افزود: در سوی دیگر ترکیه امکانات 
زیادی را در آفریقا به کار گرفته است، دولت ترکیه در ۱۰ سال گذشته سطح 
به  داده  افزایش  بسیار  آفریقایی  با کشورهای  را  و همکاری های خود  روابط 
نحوی که »پروازهای ترُکیش ایر« به کشورهای آفریقایی افزایش قابل توجهی 

را داشته است.
با  ایران  روابط  با سطح  مقایسه  باب  از  که  در حالی  کرد:  تصریح  برمکی 
کشورهای آفریقایی ما هیچ »پرواز مستقیمی« به کشورهای آفریقایی نداریم.

وی عنوان داشت: اگر هم امکاناتی برای ما فراهم شود شرکت ها و بخش 
خصوصی ما یا ظرفیت آن را ندارند یا تمایل برای ورود به بازارهای آفریقایی 

را ندارند.
سفیر جمهوری اسلامی ایران در کنیا یادآور شد: ما نیاز به توجه بیشتر به 
حوزه کشورهای آفریقایی داریم، باید امکانات خود را افزایش دهیم و ببینیم 
که مشکلاتی را که ما در ارتباط با کشورهای آفریقایی داریم برخی از کشورهای 
منطقه از جمله ترکیه یا حتی رژیم صهیونیستی با کشورهای آفریقایی ندارند، 
بنابراین آنها بسیار راحت تر و گسترده تر از ما می توانند با آفریقا ارتباط برقرار 

کنند.
برمکی در پایان خاطرنشان کرد: ما در کنیا طی سه سال گذشته عملکرد 
اندازه ای منفی که  تا  موفقیت آمیزی را داشتیم و موفق شدیم چهره شاید 
نسبت به ایران وجود داشت را برطرف کنیم و الان با »چهره مثبتی در بازار 
اقتصادی کنیا مواجه هستیم«، اما لازم است که این چهره را با حضور مستمر 

و حساب شده بخش خصوصی حفظ و این مسیر را ادامه دهیم.

در آستانه سفر رئیس جمهوری به سه کشور آفریقایی مطرح شد
تسهیل ورود کالاهای ایرانی به بازار آفریقا
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